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This study is undertaken to manufacture and utilize gelatin from splits and

rejects of hides and skins in tanneries . The splits and rejects cow hides were

taken from Al-Nasr tannery in limed conditions. The pelts were well washed

and pickled in concentrated sulphuric acid diluted (1:10) using no salt  to

enhance gelatinization. The process of pickling was allowed to stay for 72

hours at a temp of 40 ºC to allow complete gelatinization. The pelts were

subjected to heating to concentrate the gelatin solution under a pressure of 1

bar and 70 ºC.

The solution was cooled to room temperature, 27 ºC and then filtered.

The viscosity of the thin liquor was measured and found to be 1.2 N.S/m2.

To raise the viscosity,  the thin solution was subjected to evaporation in a

single – effect evaporator, where the viscosity was increased to 1.8 N.S/m2.

Having  set  the  procedure  for  the  manufacturing  process  a  two

–level-factorial  experiments  were  designed  with  factors  including:  temp,

concentration, time and pressure, the experiments were carried out at low

and high levels of each factor.

The  factorial  experiments  showed  that  time  and  concentration  were

significant while temp has a negative effect as it reduces the viscosity, but on

the  contrary  it  speeded  up  the  rate  of  gelatinization,  on  the  other  hand

pressure was found to be insignificant. From the factorial experiments the

optimum factors were specified and a controlled experiments were carried

out to produce spray dried gelatin.

Gelatin has many utilization, it can be used as glue for pasting and in water –

shut off in oil wells, hence it’s adhesive power was investigated and found to

be very strong (15.4N.S/m2 ),  but caution must be taken in its application in

deep  oil  wells  as  the  temp.  In  such  wells  is  high  and  may  reduce  the

viscosity making the gelatin not be able to close the pores and water may

come mixed with the oil.

الجلود مخلفات من الجلتيين صناعة
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البحث ملخص                                     

ععة الدراسة هذه  اهتمت صصناا بقايسسا مسسن الجلتييسسن وصسسنااعة اسسستخدام ب

صد صغ . أخذت في الجلو فسسي وهسسي الناصسسر مدبغسسة مسسن المسسستخدمة  العيناات المداب

صض أضيف ثم جيدا العيناات الجير .غسلت مرحلة عف ، المركز الكبريتيك حام ففسس وخ

عح أي  اسسستخدام بدون )،1:10( بناسبة عتحسسسسين ملسس حفسسظ الجلتناسسة . تيسسم عمليسسة ل

اكتمسسال الجلتناسسة . بعسسد عمليسسة تيكتمل حتى  ساعة72 لمدة الحسامض في العيناات

 درجسسة70 حسسرارة درجسسة  فسسيbar 1 ضغط تيحست المناتج  سخن ، الجلتناة عملية

المناتج . لتركيز وذلك مئوية

ذلسسك مئوية) وبعد  درجة27( الغرفة حرارة درجة في المناتج  تيبريد تيم

للتبخيسسر المناتج   . اخضع2 نيوتين .ث/م2 .1 فكانت لزوجته وقيست لمناتج ا  رشح

للصسسنااعات المناتسسج  . ولضسسبط2 نيسسوتين .ث/م9 .1 فكسسانت اللزوجسسة، لزيادة وذلك

التاليسسة: درجسسة العوامسسل علسسى تيحستويسسان عسسامليتين تيجربتين تيصميم تيم المختلفة

 –(عسسالي مسسستويين فسسي التجسسارب وأجريت والضغط،، الزمن التركيز، الحسرارة،

واضح أثر والتركيز للزمن أن العاملية التجارب العوامل .أوضحست مناخفض) لكل

لزوجسسة مسسن تيقلسسل لنهسسا وذلسسك سالب أثر للحسرارة أن بيناما الجلتيين، صنااعة في

أوضسسحست آخسسر جسسانب مسسن الجلتناسسة، عمليسسة مسسن تيزيد أنها من الرغم على المناتج

عا يؤثر ل الضغط أن التجارب العاملية التجارب هذه المناتج .من صنااعة في ظاهري

يستخدم فهو مختلفة استخدامات الجلتيين . للجلتيين مادة لنتاج القياس أخذ تيم

المسساء اختلط  لمناسسع وذلسسك المسسسامات لقفل البترول آبار في ويستخدم كلصق

هناسساك أن إل كلصق يستخدم عنادما فعال أنه التجارب البترول . وأوضحست بزيت

درجسسة لرتيفسساع وذلسسك العميقسسة البترول آبار في استعماله عناد الحتياطات بعض

فسسي فعسسال غيسسر ويكون الجلتيين لزوجة على يؤثر مما الرض باطن في الحسرارة

البترول .  بزيت الماء اختلط  الي يؤدي مما المسامات قفل
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